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 حمايت پوگبا  از مردم فلسطين 
در اولدترافورد

حمايت س��تاره هاي فوتبال جهان از مردم مظل��وم غزه و محكوميت 
جنايات رژيم كودك كش صهيونستي ادامه دارد و در تازه ترين اتفاق، 
ديدار تيم هاي منچس��تريونايتد و فولام در حالي با نتيجه تساوي به 
پايان رسيد كه در حاشيه اين بازي، دو بازيكن تيم منچستريونايتد به 
حمايت از فلسطين در جنگ با رژيم غاصب صهيونيستي پرداختند. 
پل پوگبا، ستاره فرانس��وي و آماد ديالو، پرچم كشور فلسطين را در 
مقابل هواداران در دس��ت گرفتند و به اين ترتيب حمايت ش��ان را از 
مردم مظلوم فلسطين اعلام كردند. پس از پايان اين مسابقه، بازيكنان 
منچس��تريونايتد در زمين دور افتخار زدند و از ه��واداران حاضر در 
ورزش��گاه تش��كر كردند. در اين ميان پل پوگبا به همراه آماد ديالو با 
پرچم فلسطين در اين مراس��م ش��ركت كردند تا در مقابل حملات 

وحشيانه رژيم صهيونيستي از ملت مظلوم فلسطين دفاع كنند. 
اوله گونار سولسشر پس از اين اتفاق در نشس��ت خبری به تمجيد از 
پوگبا پرداخت و از بازيكن فرانسوی تيمش دفاع كرد: »ما بازيكنانی 
داريم با فرهنگ متفاوت، س��رزمينی متفاوت و داستان های متفاوت 
كه بايد به نظرات آنها احترام بگذاري��م. اگر بازيكن من به چيزی غير 
از فوتبال می انديشد كه اتفاق بسيار مثبتی است. ما اين نگرش را در 
ديگر بازيكنان تيم نيز ديده ايم مانند ماركوس رشفورد. بايد به نظرات 

و اعتقادات آنان در خصوص يک مسئله احترام بگذاريم.«

سعيد احمديانفريدون حسن

جودوواصراربريككاربيفايده
وقتي ديپلماسي ورزشي نمي دانيم

رئيس فدراسيون جودو در حالي اين روزها با اميدواري حرف از شكايت 
مجدد به دادگاه حكمي��ت ورزش CAS در خص��وص پرونده تعليق 
جودوي ايران مي زند كه به اعتقاد بس��ياري از كارشناسان، اهالي فن 
و حقوقدانان اين اقدام نتيجه اي جز هدر رفت��ن هزاران دلار يا يورو از 

بيت المال چيز ديگری به همراه نخواهد داشت. 
جودو ايران با يک چالش جدي روبه روس��ت، چالش��ي ك��ه علاوه بر 
شيطنت هاي داخلي و خارجي بي ارتباط با سوءمديريت حاكم بر ورزش 
كشور و حتي اين رشته و فقدان ديپلماس��ي ورزشي نيست. وقتي در 
آبان ماه 98 فدراسيون جهاني جودو، ايران را به مدت نامعلوم و به بهانه 
رفتار مغاير با منشور المپيک تعليق كرد، مسئولان فدراسيون و ورزش 
كشور با تنظيم يک شكايت به دادگاه حكميت ورزش خواستار رسيدگي 

به اين پرونده شدند. 
نتيجه اين اقدام هرچند كه در ابتدا به رف��ع تعليق ايران انجاميد، اما 
بايد توجه داشت كه اولاً 16 ماه زمان برد، در ثاني مبالغ گزافي خرج 
و هزينه را روي دس��ت فدراسيون و ورزش كش��ور و البته بيت المال 
گذاشت و ثالثاً در نهايت كار را به نقطه ابتدايي بازگرداند. يعني اينكه 
دادگاه CAS پرونده را مجدداً به فدراس��يون جهان��ي عودت داد تا 
اين بار برخلاف بار قبل طي يک رأي محكم تر از سوي كميته انضباطي 
فدراس��يون جهاني به همان دلي��ل عدم توجه به منش��ور المپيک با 
محروميت چهار س��اله روبه رو ش��ويم، محروميتي كه تا 26 شهريور 

1402 ادامه خواهد داشت. 
بروز اين اتفاق طبيع��ي و قابل پيش بيني بود، چراك��ه باز هم به جاي 
استفاده از ديپلماس��ي قوي براي به كرسي نشاندن حرفمان از بيراهه 
حركت و فراموش كرديم كه دادگاه حكميت ورزش هيچگاه در چنين 
مواردي خلاف نظر فدراسيون هاي جهاني رأي صادر نمي كند. جالب تر 
اينكه رئيس فدراسيون هنوز هم رفع تعليق موقت ايران را براي خود 
يک پيروزي عنوان مي كند، در حالي كه همه منتظر تعليق مجدد جودو 
بودند، اما گويا فدراسيون نشينان خوش خيال تر از اين حرف ها هستند. 
در شكايت اول اشتباه كرديم و حالا همان اشتباه را در شكايت دوم نيز 
تكرار می كنيم. جالب تر اينكه حتي نمي توانيم در صحبت هاي رودررو 
هم طرف مقابل مان را مجاب كنيم. به حرف هاي ميراسماعيلي، رئيس 
فدراسيون جودو دقت كنيد: »دو ماه رايزني و حتي نشست يک ساعت 
و نيم با رئيس فدراسيون جهاني داشتيم، اما متأسفانه او بر پيش شرط 
غيرمنصفانه  اصرار داشت كه مغاير با منش��ور المپيک است. ماريوس 
ويزر بس��يار محترمانه حرف هاي ما را گوش داد و صحبت هاي صريح 
و دوستانه اي داش��تيم، اما او اصرار داشت ما پيش ش��رط آنها را قبول 
كنيم. طبيعتاً اين پيش شرط، خط قرمز نظام ماست و بنده مقيد به آن 
هستم و اصول اعتقادي خودم است. تا روزي كه هستم چارچوب نظام 
و چارچوب كشورم برايم بيشترين اهميت را دارد. اينكه با پيش شرط 
بخواهند كشوري را تحت فشار قرار دهند مخالف منشور المپيک است. 
ما در اين جلسه به تفاهم نرسيديم و در نهايت اين رأي صادر شد. بعد 
از رقابت هاي قهرماني آسيا، كميته انضباطي فدراسيون جهاني بدون 
حضور ما، محروميت چهار ساله را براي جودو ايران در نظر گرفت كه 
دو سال آن گذش��ته است. 21 روز هم فرصت داش��تيم كه اگر به رأي 
اعتراض داريم به دادگاه حكميت ورزش اعلام كنيم. جلسه اي را با وزير 
ورزش، آقايان صالحي اميري و علي ن��ژاد برگزار كرديم و ابعاد مختلف 
رأي نيز بررسي شد. قرار شد با وكلاي مجرب هم مشورت كنيم كه اين 
كار انجام ش��د و در نهايت به اين نتيجه رسيديم كه دوباره به اين رأي 

اعتراض كنيم.«
خب با اين شرايط چگونه مي توان اميدوار بود كه دادگاه حكميت ورزش 
رأي به سود جودو ايران صادر كند. آنچه به نظر مي رسد اين است كه 
باز هم در يک پروس��ه طولاني مدت و پرهزينه بروكراسي اداري اسير 
خواهيم شد و در نهايت هم بعيد به نظر مي رسد كه راه به جايي ببريم. 
اينجاست كه باز هم جاي خالي ديپلماسي درست و پرقدرت در ورزش 
احساس مي شود، با اين تفاوت كه اين بار هرچه روي دهد ثمرات و اثر 

آن گريبانگير دولت بعد و وزارت ورزش آينده خواهد بود. 
آرش ميراسماعيلي مي گويد: »ما به دعاي خير مردم نياز داريم تا اين بار 
هم دفاع كنيم و آخرين تلاش هايمان را در دادگاه انجام دهيم.« اما سؤال 
اينجاست تا كجا و چه زماني قرار است توقع داشته باشيم كم كاري ها و 

اشتباهات مديريتي مان با دعاي خير مردم برطرف شود؟!

 همكاري همه جانبه 
لازمه تحقق طرح ملي كم تحركي

كم تحركي و عدم توجه ب��ه ورزش هاي 
همگاني يكي از معضلات عمده و قديمي 
ورزش كشور محسوب مي شود. معضلي كه 
به رغم تمام تأكيدات مقام معظم رهبري 
و تلاش هاي جسته و گريخته مسئولان 
ورزش كشور همچنان پابرجاست و حالا 
به حدي رس��يده كه باي��د در خصوص 
كم تحركي نسل آينده احساس خطر كرد. 
ما امروز با ك��ودكان و دانش آموزان چاق 
روبه رو هس��تيم، يعني اينكه نسل آينده 
ما با مشكل كم تحركي روبه روست. فدراسيون ورزش هاي همگاني به 
همين خاطر خواستار همكاري دستگاه هاي مختلف كشور در جهت 
تأمين سلامت مردم و اجراي طرح ملي كم تحركي شده است. طرحي 
كه اگر با يک بسيج عمومي همراه شود، مي تواند ثمرات بسيار زيادي 
براي س��لامت و تحرك جامعه و ورزش كشور داشته باشد. با اين حال 
تنوع اين حوزه در ورزش و لزوم برنامه ريزي دقيق در خصوص آن يكي 
از اصلي ترين مسائل محسوب مي شود، مسئله اي كه بايد جدي گرفته 
شود. اين برنامه ها نسبت به گذشته افراد بيشتري را تحت پوشش قرار 
داده و پيشنهاد من براي آينده ورزش همگاني اين است كه بررسي شود 
آيا مي توان از تعداد فعاليت ها كاست و »عمق« اقدامات را بيشتر كرد. 
به نظرم نبايد كيفيت، عمق و تأثير گذاري ورزش همگاني فداي كميت 
آن شود. بايد ببينيم سازمان ها و نهادهاي مختلف مي توانند همصدا با 
فدراسيون ورزش هاي همگاني يک طرح و پروژه ملي را فرياد بزنند و 
به سرانجام برسانند. اگر اين اتفاق بيفتد شاهد تأثيرگذاري بيشتري در 
حوزه ورزش همگاني و سلامت مردم خواهيم بود. فراموش نكنيم كه 
يكي از اصلي ترين دلايل عدم توفيق برنامه هاي ورزش همگاني تاكنون 
همين عدم مشاركت دستگاه ها، سازمان ها و نهادهاي مختلف بوده كه 
اميدواريم با ورود درست و بابرنامه آنها به عرصه طرح ملي كم تحركي به 

زودي شاهد گسترش ورزش همگاني در سطح كشور باشيم. 

دورخيز يزداني براي طلا با خداحافظي از اينستاگرام

اعتراض ژاپني ها به گوش باخ نرفت
دامنه اعتراض ها در ژاپن به برگزاري المپيک روز به روز گسترده تر        بازتاب
مي شود و حالا با توجه به اينكه كمتر از 30 درصد از كادر درمان 
در اين كشور واكسينه شده اند، كادر درمان و پزشكي نيز مخالفت خود را با برگزاري المپيک 
توكيو اعلام كرده اند. اما اين اعتراض ها به گوش كس��ی نمي رود، چراكه باخ بعد از اش��اره به 
واكسينه شدن بيش از 80 درصد ش��ركت كنندگان در دهكده ورزش��كاران در گفت وگو با 
مقامات ژاپني بار ديگر درخواست لغو المپيک را رد و تأكيد كرد كه بازي هاي المپيک توكيو 
براي ورزش��كاران و همچنين جامعه ميزبان در ميان افزايش مخالف��ت با اين بازي ها ايمن 
خواهد بود: »ساير مسابقات ورزشي ثابت كرده اند كه بازي هاي المپيک مي تواند با اقدامات 
احتياطي قوي برابر كوويد 19 برگزار شود و هم من و هم شركاي ژاپني و دوستانم بر تعهد 

كامل براي سازماندهي بازي هاي المپيک و پارالمپيک تأكيد داريم.«

پرون��ده رقابت ه��اي انتخاب��ي 
دنيا حيدري

     خبر
المپيک سه روز ديگر در اردن و 
بعد از برگزاري مسابقات انتخابي 
قاره آسيا بسته مي شود. تاكنون تكليف 107 سهميه المپيک در 
رشته تكواندو مشخص شده، اما ليست تكواندوكاران توكيو بعد از 
برگزاري مسابقات روز جمعه در اردن كه با حضور 84 تكواندوكار 
از 28 رشته و به مدت دو روز برگزار مي شود در حالي بسته خواهد 
ش��د ك��ه مه��لا مؤم��ن زاده و ناهي��د كيان��ي دو نماين��ده 
اوزان 49- و ۵7- كيلوگ��رم در اين رقابت ها به دنبال كس��ب 
سهميه هستند.  از سال 2000 كه تكواندو وارد رقابت هاي المپيک 
ش��د، ايران همواره دز بخش مردان دو نماينده در اين رقابت ها 
داشته است، اما حضور بانوان از سال 2008 پكن و با كسب سهميه 
قاره اي توس��ط س��ارا خوش جمال فكري بود كه آغاز ش��د و در 
دوره هاي بعد هم با تک سهميه ادامه پيدا كرد. اين بار اما شرايط 
اندكي متفاوت تر است و تكواندو ايران حالا شانس كسب دو سهميه 
توسط مهلا مؤمن زاده و ناهيد كياني در اردن را دارد. موفقيتي كه 

در صورت كسب آن شاهد خلق شگفتي بزرگي در تكواندوي بانوان 
ايران خواهيم بود. مهلا مؤمن زاده رنک س��ه وزن المپيكي 6۵- 
كيلوگرم و ناهيد كياني رنگ 139 وزن 68- كيلوگرم دو نماينده 
ايران در اين رقابت ها هستند كه اميد زيادي براي كسب سهميه و 
حضور در المپيک توكيو دارند. تكواندوكاراني كه اين شانس را دارند 
تا نام خود را به عنوان طلسم شكنان بخش بانوان ثبت كنند و به 
حضور تک نماينده هاي بانوان ايران در تكواندو پايان دهند. مهلا 
مؤمن زاده نماينده ايران در روز نخس��ت اين رقابت ها با توجه به 
حضور در رنک سه كار نسبتاً ساده تري نسبت به كياني دارد. ناهيد 
كياني اما نماينده ايران در روز دوم اين رقابت ها كاري به مراتب 
سخت تر دارد براي كسب سهميه المپيک، اما انگيزه و اميد بسياري 
براي بازگشت به ايران با دست پر دارد. نعمت خليفه، مدير فني تيم 
بانوان در اين رقابت ها علاوه بر كمک به كياني و مؤمن زاده در بخش 
آقايان نيز مسابقات دو وزن ۵8- و 68- كيلوگرم را زير نظر دارد 
و نكات مهم از تكواندوكاراني را كه در اين دو وزن موفق به كسب 

سهمه مي شوند به كادر فني تيم مردان منتقل مي كند.

فرصتيبرايطلسمشكني

 خيز مؤمن زاده و كياني 
براي كسب سهميه در اردن

تک ستاره كشتي آزاد ايران كه بعد از حذف 
شميم رضوان

    چهره
سهراب مرداي حالا تنها مدال آور المپيک 
ريو است كه مي تواند در توكيو به ميدان 
برود طي اقدام��ي جالب توجه تا كس��ب طلاي المپيک از اينس��تاگرام 
خداحافظي كرد. پسر جويباري كشتي ايران كه معمولاً بعد از موفقيت ها و 
قهرماني هاي خود در تورنمنت هاي مختلف در صفحه شخصي خود از مردم 
تشكر و قدرداني می كند، اين بار با انتشار پستي تا كسب طلاي 
المپيک از اينس��تاگرام خداحافظي كرد: »سلام به همه 
مردم عزيز كش��ورم. حمايت هاي شما عزيزان هميشه 
دلگرمي و قوت قلب من در مس��ابقات مختلف بوده و 
ممنونم كه اين نعمت بزرگ را از من دريغ نمي كنيد. 
حتي در اين فضاي مجازي هم دوستاني حقيقي 
دارم كه هميش��ه يار و ياورم بوده اند. از همه شما 
عزيزان ك��ه با عش��ق و مهرباني به م��ن انگيزه 
مي دهيد تا در توكيو با كسب مدالي خوشرنگ دل 
مردم را شاد كنم، رخصت مي خواهم تا رسيدن به 
روز موعود موقت��اً از فضاي مجازي خداحافظي 
كنم. دعاي خيرتان بدرقه راهمان، ارادتمند حسن 
يزداني.« شانس طلاي ايران در المپيک توكيو كه 
طي سال هاي اخير علاوه بر ويژگي هاي بي نظير فني 
در بحث اخلاق نيز زبانزد بوده با اين تصميم نشان داد 
كه مي خواهد تمام تمركزش را روي كسب افتخاري 

ديگر براي كشتي و ورزش ايران بگذارد. 
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مهرزاد حميدي

معاون تربيت بدني و سلامت 
آموزش و پرورش

 سرنوشت »هفت تپه«  
آينه عبرت خصوصي سازي در ورزش

خصوصي سازي استقلال و پرس��پوليس كه نزديک به سه دهه است 
در فوتبال ايران كليد خورده از آن دست تصميم هايي است كه به رغم 
وعده هايي كه در نزديک به 30 سال گذش��ته درباره واگذاري اين دو 
تيم دولتي توسط مسئولان سازمان تربيت بدني سابق و در ادامه وزراي 
ورزش در دولت هاي مختلف داده شده است، هنوز به سرانجام نرسيده 
و هرچند وقت يک بار وعده جديدي در اين رابطه داده مي شود. مسعود 
س��لطاني فر، وزير ورزش دولت دوازدهم بارها در چند س��ال گذشته 
برخلاف وزيران سابق ورزش و مسئولاني كه در اين باره صحبت كرده 
بودند، از عزم جدي اين دولت براي خصوصي س��ازي صحبت كرده و 
وعده داده بود كه اين مس��ئله در اين دولت به ايستگاه آخر مي رسد و 

پسوند دولتي از دو باشگاه استقلال و پرسپوليس برداشته مي شود. 
 البته اين بار هم به رغم تلاش هايي ك��ه در ظاهر وزارت ورزش دولت 
حسن روحاني براي واگذاري سرخابي ها انجام مي دهد، به نظر مي رسد 
در فرصت كوتاه باق��ی مانده تا پايان كار اين دولت كه اواس��ط مرداد 
اس��ت، رخ دادن چنين اتفاقی دور از انتظار و بعيد اس��ت. با اين حال 
آنطور كه نمايندگان مجلس پس از جلسه سه شنبه كميسيون اصل نود 
با سلطاني فر خبر داده اند، دولت دوازدهم مصر به اجراي اين واگذاري 
است و قول داده خصوصي سازي سرخابي ها با وجود فرصت كوتاه سه 

ماهه و نيمي كه تا پايان كار دولت باقي مانده، عملي شود. 
با وجود امي��د كمي كه ب��راي تحقق خصوصي س��ازي اس��تقلال و 
پرسپوليس پس از 30 سال وعده وجود دارد، به نظر مي رسد دولتي ها 
در حالي كه حداقل در رسانه ها و جلس��اتي كه حضور پيدا مي كنند، 
اصرار بر واگذاري دارند شرايط را فراهم نكرده اند و آنطور كه مجلسي ها 
در بررسي روند واگذاري دو تيم دولتي پايتخت هشدار داده اند، هنوز 
بسترهاي لازم كه سبب شود واگذاري، اين دو باشگاه را دچار مشكل 
نكند، فراهم نشده است. اما دولت حسن روحاني بدون توجه به تمام 
جوانبي كه بايد در خصوصي س��ازي س��رخابي ها مدنظر قرار بگيرد، 
اهتمامش را روي اين گذاش��ته كه خصوصي سازي دو باشگاه دولتي 
استقلال و پرسپوليس را به نام خودش ثبت كند، آن هم بدون توجه 
به مشكلاتي كه ممكن است بر اثر طي نشدن يک فرآيند درست براي 

اين تيم ها به وجود بيايد و آنها را از چاله به چاه بيندازد. 
در اين مسئله ترديدي نيست كه نه تنها استقلال و پرسپوليس، بلكه 
ساير باشگاه هاي دولتي كه وابسته به وزارت صنعت هستند نيز بايد در 
مسير خصوصي سازي قرار بگيرند تا هزينه هنگفت چندصد ميلياردي 
كه سالانه از بودجه دولتي و بيت المال براي اين باشگاه ها مي شود، به 
جاي اينكه در ورزش حرفه اي، آن هم برخلاف قانون مصوب مجلس 
هزينه  شود، به ورزش قهرماني و همگاني كه با توجه به كمبود بودجه 

با چالش هاي زيادي روبه رو هستند، تعلق گيرد. 
با وجود ضرورتي كه واگذاري باشگاه هاي دولتي دارند، اما مهم ترين 
مسئله در منفک ش��دن اين تيم ها از دولت، مسير خصوصي سازي و 
همچنين تضمين هايي اس��ت كه بايد در اين رابطه گرفته شود تا اين 
باشگاه ها به خصوص استقلال و پرسپوليس با توجه به هواداران چندده 
ميليوني شان دچار چالش هاي اجتماعي و همچنين اقتصادي پس از 
واگذاري نشوند. براي حصول چنين نتيجه اي از واگذاري استقلال و 
پرسپوليس كه البته بايد شامل ساير باشگاه هاي دولتي مانند تيم هاي 
صنعتي هم بشود، بايد كار كارشناسانه با استفاده از نظرات تخصصي 
مديران صاحب نظر صورت گيرد و به دور از سياسي كاري و تصميم هاي 
دور از منطق اقتصادي و اجتماعي، اين واگذاري صورت گيرد و بستر 

آن آماده شود. 
اهميت چنين تدبيري وقتي بيشتر از قبل مشخص مي شود كه تجربه 
خصوصي سازي در حوزه هاي ديگر مانند صنايع مي تواند آينه عبرت 
دولت حس��ن روحاني و دولت بعدي براي خصوصي س��ازي استقلال 
و پرسپوليس باش��د. اگرچه اين واگذاري ها در ش��يوه اجرا و نوع آن 
تفاوت هاي زيادي دارد، اما مي توان به صورت كلي با توجه به سرنوشت 
واگذاري هايي مانند هفت تپه، كش��ت و صنع��ت و دامپروري مغان و 
هپكوي اراك به اين نتيجه رسيد كه اگر مبناي خصوصي سازي، قانون 
و كار كارشناسانه نباش��د و منافع باندي و گروهي در آن اولويت پيدا 
كند، خصوصي سازي استقلال و پرس��پوليس هم سرانجام بهتري از 
»هفت تپه«ها پيدا نخواهد كرد و تضميني نيست كه اين دو تيم پس 
از چند سال واگذاري به دامن دولت برگردانده نشوند، آن هم با تبعات 

زياد اقتصادي و اجتماعي بسياری كه بجا خواهند گذاشت. 
با توجه به آينه عبرتي كه روبه روي دولت دوازدهم اس��ت، بهتر است 
روند خصوصي س��ازي اس��تقلال و پرس��پوليس به دور از تصميمات 
هيجاني و سياسي، به صورت كارشناسي شده و با حضور متخصصان 
به سرانجام برسد. اتفاقي كه نبايد مهم باشد كه به نام كدام دولت ثبت 
مي شود، بلكه مهم راه درستي است كه اين مسير بايد طي كند تا دو 
باشگاه استقلال و پرسپوليس پس از برداش��ته شدن پسوند دولتي، 
ش��رايط بهتري را نس��بت به امروز از نظر درآمدي و اقتصادي تجربه 
كنند و اينطور نباشد كه وضعيت شان بدتر ش��ود و خطر نابودي آنها 

را تهديد كند.

پـــــــروژه
شيوا نوروزي
   گزارش

خصوصيسازي
ســرخابيهاي
پايتختدرحالـيهنوزبهنتيجهنرسـيدهكه
دولتيهاهمچنـانبرواگذاريپرسـپوليسو
اسـتقلالتأكيددارند،امـانمايندگانمجلس
شـوراياسـلامياجراييشـدناينپروژهرا
مسـتلزممهيـابـودنشـرايطوهمچنيـن
برطرفشـدنابهامـاتموجـودميداننـد.
با نزديک شدن به پايان دولت دوازدهم هنوز قول 
وزارت ورزش براي واگذاري دو تيم دولتي ميسر 
نشده اس��ت. اگرچه اجرايي ش��دن اين قول در 
مدت كوتاه باقي مانده از عمر دولت بعيد به نظر 
مي رسد، اما مسعود سلطاني فر در جلسه اي كه با 
نمايندگان كميس��يون اصل نود داشته از نهايي 

شدن اين موضوع خبر داده است. 
  پاسخبهسؤالاتنمايندگان

وزي��ر ورزش و جوانان با اش��اره به آماده ش��دن 
مدارك لازم و حسابرس��ي از برگزاري جلساتي 
با س��ازمان خصوصي س��ازي خبر داده اس��ت: 
»واگذاري سرخابي ها در مراحل نهايي است كه 
توسط سازمان خصوصي س��ازي و بورس انجام 
مي شود. مسئوليت اصلي خصوصي سازي است . 
مدارك، حسابرسي و گزارش��اتي كه بايد آماده 
مي ش��د در اختيار بخش خصوصي ق��رار گرفته 
است. بعد از مصوبه هيئت عالي واگذاري در تاريخ 
18 فروردين 99 براي چگونگي واگذاري در تاريخ 
23 اسفند سال گذشته مصوبه ديگري داشتند 
كه به سازمان خصوصي س��ازي اجازه مي داد از 
طريق شوراي عالي بورس، كارها را انجام دهند. 
خوشبختانه كارها در حال انجام است. نمايندگان 
كميسيون اصل نود سؤالاتي در خصوص چگونگي 
اقدامات انجام شده، مراحل مختلف كار و شكل 
واگذاري داشتند. آنها نقطه نظرات خود را اعلام 
كردند. قرار اس��ت در جلس��ات ديگر با سازمان 

خصوصي سازي مسائل مطرح شود.«
  عدمارائهمستنداتازسويوزير

كميسيون اصل نود همچنان از خصوصي سازي 
دو تيم مطرح پايتخت حماي��ت مي كند. دولتي 
بودن، اس��تفاده از بودجه بيت المال، مش��كلات 
عديده مديريتي و بدهي هاي س��نگين از جمله 
چالش هاي��ي هس��تند ك��ه ض��رورت واگذاري 
پرسپوليس و استقلال را نشان مي دهند. با وجود 
اينكه اين مسئله سال هاست به نتيجه نرسيده، ولي 
مجلسي ها كماكان پيگير به سرانجام رسيدن بحث 
واگذاري هستند، اما خواهان رفع اشكالات موجود 
نيز هس��تند. نصرالله پژمانفر، رئيس كميسيون 
اصل نود در گفت وگو با فارس گفت:  »اش��كالاتی 
در ارتباط با نحوه واگذاري استقلال و پرسپوليس 
به بخش خصوصي وجود دارد. ما اصل واگذاري را 
كار خوب و قانوني مي دانيم كه بايد صورت بگيرد، 
اينكه دو تيم را در اين وضعيت نگه داشته اند بايد از 

اين شرايط عبور كنيم.« او در ادامه صحبت هايش 
خواستار ارائه توضيحات بيشتر از سوي وزير ورزش 
شد: »از وزير ورزش خواستيم در خصوص شكل و 
نحوه واگذاري سرخابي ها به ما توضيح دهد؛ اينكه 
آيا واگ��ذاري در چارچوب قانون هس��ت يا خير. 
يكسري اشكالاتي را مطرح كرديم و توضيحاتي 
خواستيم كه بايد مستندات را به صورت مكتوب 
به ما اعلام كنند تا بررسي هاي لازم را انجام دهيم. 
ما يك��ي، دو هفته ب��ه آنها فرصت دادي��م تا ادله 
خود را در اين ش��كل واگذاري به ما اراده دهند.«  
رئيس كميسيون اصل نود با اش��اره به عدم ارائه 
مستندات از سوي س��لطاني فر ادامه داد: »براي 
واگذاري س��رخابي ها به بخش خصوصي مجوز 
لازم اس��ت و اين مجوز بايد بر اساس مستندات 
صورت بگي��رد. وزارت ورزش اعلام ك��رد كه در 
حال حاضر كار خصوصي سازي به اين وزارتخانه 
ارتباطي ندارد و در اختيار وزارت اقتصاد و دارايي 
و خصوصي سازي اس��ت، اما ما نسبت به وظايف 
وزارت ورزش در خص��وص واگذاري س��ؤالاتي 
داشتيم. وزير ورزش مس��تنداتي همراه نداشت، 
اما ما نس��بت به خصوصي سازي پيگير هستيم و 
سؤال مان اين است كه براي واگذاري 1۵ درصد از 

سهام دو باشگاه چه مستنداتي دارند.«
   نداشتنترازمثبت

اين نماينده مجلس داشتن تراز مثبت را لازمه ورود 
سرخابي ها به بورس خواند: »وزارت ورزش چندين 
سال فرصت داشت، چرا اين موضوع به تأخير افتاده 

است و حالا كه دولت در حال واگذاري است در اين 
مقطع مي خواهند اي��ن كار را انجام دهند. بردن 
دو باش��گاه در بورس در صورتي مهيا مي شود كه 
وضعيت تراز آنها مثبت باشد. سؤال اين است كه آيا 
واقعاً آنها درآمدي دارند؟ در حال حاضر به خاطر 
وضعيت كرونا دو باشگاه از بليت فروشي درآمدي 
ندارند بنابراين اين سؤال مطرح می شود كه چطور 
استقلال و پرسپوليس مي توانند تراز مثبتي داشته 
باشند؟ البته ما در صورت كافي بودن مستندات 

واگذاري را تأييد مي كنيم.«
  تبعاتاجتماعي

علي خضريان ديگ��ر نماينده مجلس ش��وراي 
اس��لامي نس��بت به واگ��ذاري ب��دون ضابطه 
س��رخابي ها هشدار داد. س��خنگوي كميسيون 
اصل نود مجلس در گفت وگو با ايسنا ضمن اشاره 
به ايرادات موجود بر س��ر مسير خصوصي سازي 
اظهار داش��ت: »واگ��ذاري باش��گاه هاي مهم و 
پرطرفدار استقلال و پرس��پوليس بدون فراهم 
ش��دن زيرس��اخت هاي درآمدزايي باشگاه هاو 
نوع و روش واگ��ذاري نمي تواند ضامن موفقيت 
خصوصي سازي در ورزش حرفه اي كشور باشد. 
واگذاري يا خصوصي س��ازي دو باش��گاه بزرگ 
ورزشي كش��ور تنها بخش��ي از اين مسئله مهم 
اس��ت و بايد اين موضوع در كنار س��اير ابعاد به 
صورت ي��ک مجموعه حقوقي ب��ه تصويب نهاد 
قانونگذاري كشور برس��د.« واگذاري با كمترين 
تبعات فرهنگي و اجتماعي نكته ديگري بود كه 

خضريان به آن اشاره كرد: »واگذاري دو باشگاه 
اس��تقلال و پرس��پوليس به صلاح عمومي اين 
دو باشگاه پرطرفدار نيس��ت و تبعات اجتماعي 
زيادی به هم��راه دارد. بايد مقدم��ات واگذاري 
باش��گاه ها ديده ش��ود كه البته بخش��ي از اين 
مقدمات براس��اس گفته هاي مس��ئولان وزارت 
ورزش ديده شده است. همچنين ما تأكيد داريم 
كه واگ��ذاري بايد با كمترين پيام��د فرهنگي و 
اجتماعي صورت گيرد. براس��اس قانون، وزارت 
ورزش و جوانان مكلف بود با همكاري س��ازمان 
بورس حداكثر تا پايان ش��هريورماه 98 شرايط 
پذيرش دو شركت فرهنگي ورزشي استقلال و 
پرسپوليس را در بازار پايه فرابورس فراهم كند 
و پس از پذيرش در اين بازار و عرضه ۵ درصد از 
سهام هر يک از دو شركت جهت كشف قيمت، 
۵1 درصد از سهام به صورت بلوكي و باقي سهام 
به صورت خرد عرضه می ش��د. با توج��ه به اين 
متن قانوني، وزارت ورزش مي توانس��ت تا پايان 
سال 98 اين دو ش��ركت را واگذار كند، بنابراين 
به موجب اصل ۵2 قانون اساسي، احكام بودجه 
سالانه اس��ت و وزارت ورزش يا هيئت واگذاري 
نمي تواند خارج از آن سال، احكام بودجه را اجرا 
كند. از اين رو جمع بندي كميسيون اين است كه 
در حال حاضر و با وجود شرايط بورس، واگذاري 
دو باشگاه استقلال و پرسپوليس به صلاح عمومي 
اين دو باشگاه پرطرفدار نيست و تبعات اجتماعي 

به همراه دارد.«
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تأخير و عجله سؤال برانگيز وزارت در واگذاري سرخابي ها


